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el ... con la que te bañas y el ... por el que hablas con tus amigos. Como ves, 
cada cosa tiene un precio que se mide con ... .

Pero el dinero también se puede guardar para usarlo de otras maneras. 
Las personas trabajan y por su trabajo reciben un pago en dinero, a eso se 
llama sueldo o ... . Con el ... pagan la comida, la ropa, el sitio donde viven, 
el colegio, la luz, el agua y otras cosas. 

Si después de todos esos ..., les queda algún dinero, lo guardan en un 
banco o, lo que es lo mismo, lo ahorran para utilizarlo en el futuro. Quizás 
para comprarse un ... nuevo, viajar, estar seguros de poder pagar el ... si se 
enferman, o para establecer un ... propio, como una heladería, una tienda, un 
restaurante o una fábrica de zapatos, y así ganar más dinero.

1. ¿Cómo se llama la cantidad de dinero que el vendedor pone por su 
mercancia?

2. ¿Cómo se llama el dinero recibido por el trabajo?
3. ¿Para qué la gente guarda dinero en un banco?

4.  a) Escucha qué nos cuenta Iván sobre el ahorro y apunta las maneras de 
ahorrar dinero. 

b) Escucha una vez más y contesta a las preguntas.

1. ¿Para qué ha ahorrado el hermano mayor de Iván?
2. ¿Para qué ahorran los padres de su amigo Lucas?
3. ¿Para qué suelen guardar dinero los adultos?
4. ¿Para qué ahorra Iván?
5. Y tú, ¿ahorras? ¿Para qué?

5. Lee las frases sobre el dinero. ¿Cómo las entiendes?

«Hay personas que tienen dinero y personas que son ricas». Coco 
Chanel.

«Ahorrar no es sólo guardar sino saber gastar». Anónimo.
«Cuando el dinero habla, la verdad calla». Proverbio chino.
«Mucho dinero y poca educación, es la peor combinación». Valentín 

Moragas Roger.
«Cuida de los pequeños gastos; un pequeño agujero hunde un barco». 

Benjamín Franklin.
«Gasta siempre una moneda menos de lo que ganes». Cesare Cantú.
«La riqueza de un hombre no se encuentra en la cantidad de dinero que 

posee, sino en la calidad de su conocimiento y educación». Javier Herrera.
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6. ¿Qué significan los siguientes términos: gastar el dinero, ahorrar el dinero, inver-
tir el dinero? Relaciona los términos con sus definiciones.

gastar el dinero es pagarse a sí mismo o en una cosa para conseguir 
ganancias, es decir poner el dinero a trabajar.

ahorrar el dinero utilizar el dinero para comprar algo.

invertir el dinero guardar parte del dinero ganado hasta reunir una de-
terminada cantidad.

7. a) Lee la 1ra parte de la historia sobre Julia y sus primos. Pon los verbos dados 
entre parentesis en la forma adecuada. 

Julia y sus primos iban cada mes a la gran comida familiar en casa de los 
abuelos, y (esperar) con ilusión el momento en que su abuelo les (dar) unas 
monedillas «para que se compren cualquier cosa». Todos los niños (correr) 
a la tienda a comprar chicles, pipas o golosinas. Los abuelos, tíos y padres 
(ver), que así los niños nunca (aprender) a manejar el dinero, por eso les 
(proponer) una prueba especial: en el plazo de un año los niños (tener) que 
enseñar a todos qué eran capaces de conseguir con aquellas monedillas.

Clara y José (proponerse) ahorrar, pero Rubén y Nico, los más peque-
ños, no (hacer) ni caso, y en cada visita (seguir) gastando todo en golosinas. 
Cada semana (presentarse) ante sus primos con sus dulces y (reírse). Tanto 
(hacerles) rabiar, que Clara y José (dejar) su espíritu ahorrador y (unirse) al 
grupo de los golosos que (gastarlo) todo al momento.

Moncho (ser) un chico muy listo, y (decidir) empezar a manejar su dine-
ro con cambios, comprando y vendiendo cosas, o apostando con otros chi-
cos. En poco tiempo (sorprender) a toda la familia, porque (conseguir) mu-
cho dinero con poco esfuerzo. Pero Moncho apenas (tener) cuidado, cada 
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vez (meterse) en cosas más arriesgadas, y unos meses después (quedarse) sin 
un céntimo, tras una mala apuesta.

Alejandro (demostrar) tener una voluntad de hierro. (Ahorrar) y (aho-
rrar) todo el dinero que le (dar), deseoso de ganar el concurso, y al cabo del 
año (poder) juntar más dinero que nadie. (Ser) el ganador claro, y el resto de 
sus primos (aprender) de él las ventajas de saber ahorrar y esperar. Aún que-
daba Julia. 

b) Contesta a las preguntas. 

1. ¿Cuántas veces al mes los niños obtenían monedillas?
2. ¿Qué hacían con el dinero?
3. ¿Por qué los adultos propusieron la prueba?
4. ¿En qué conisitía el concurso?
5. ¿Quién de los niños siguió gastando todo su dinero en los dulces?
6. ¿Qué decidieron hacer con el dinero Clara y José? ¿Consiguieron ha-

cerlo? ¿Por qué?
7. ¿Cómo manejó su dinero Moncho? 
8. ¿Por qué no pudo ganar el concurso?
9. ¿Quién ganó el concurso? ¿Cómo?

8. a) Lee la 2da parte de la historia sobre Julia y sus primos y contesta a las pre-
guntas. 

La pobre Julia lo pasó mal el día del concurso. Las caras de sus tíos 
y abuelos parecían decirle «qué desastre de niña, no ha sido capaz de ahorrar 
nada». Ellos no sabían que Julia tenía un plan muy secreto y estupendo, pero 
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para realizarlo necesitaba más tiempo. La chica estaba tan segura de lo bue-
no que era su plan, que decidió seguir con él.

Cuando estaba a punto de finalizar el segundo año, Julia dio una gran 
sorpresa a todos al aparecer en casa de los abuelos con un violín y mucho 
dinero. Aún más se sorprendieron cuando oyeron a Julia tocar el violín. 
Pero lo que terminó por entusiasmar a todos fue la historia de la pequeña 
violinista.

Todos sabían que la niña adoraba el violín, pero la familia no podía pa-
garle el instrumento ni las clases. Así que Julia, cuando conoció a un simpá-
tico y pobre violinista que tocaba en el parque, le ofreció todas las monedas 
que le había dado su abuelo si le enseñaba a tocar. Aunque era poco dine-
ro, el violinista aceptó encantado al ver la ilusión de la niña, y durante meses 
le enseñó con alegría. Julia puso tantas ganas e interés, que en poco más de 
un año el artista le prestó un violín para que pudieran tocar a dúo en el par-
que. Y tuvieron tanto éxito, que en poco tiempo Julia pudo comprar su pro-
pio violín, y aún le sobró bastante dinero.

Toda la familia la ayudó desde entonces a convertirse en una famosísi-
ma violinista, y contaban a todos la historia de cómo unas monedillas bien 
gastadas fueron suficientes para hacer realidad los más grandes sueños de 
una niña.

Según Pedro Pablo Sacristán

1. ¿Cuánto tiempo necesitó Julia para realizar su plan secreto?
2. ¿Qué instrumento musical adoraba la chica?
3. ¿Por qué la chica no podía asistir a las clases de violín?
4. ¿Qué hizo la chica con su dinero?
5. ¿Cómo consiguió Julia ganar su primer dinero?
6. ¿Quién de los niños gastó su dinero?
7. ¿Quién lo ahorró?
8. ¿Quién lo invirtió? 

b) ¿Qué tal te parece esta historia? ¿Qué harías tú en lugar de los niños? 

c) Relata la historia en nombre de Julia.

9. Discute con tu amigo: ¿Cómo obtenéis el dinero? ¿Cuánto dinero necesitáis a la 
semana? ¿Cómo lo gastáis? ¿Has ahorrado el dinero? ¿Para qué? ¿Invertís 
dinero? ¿En qué?
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GRAMÁTICA

ГЛАГОЛ (EL VERBO)

Глагол — это часть речи, которая обозначает действие или состояние 
и отвечает на вопрос что  делать? или что  сделать?. В предложении 
глагол выступает в роли сказуемого. Глагол может иметь форму 1-го, 
2-го или 3-го лица, а также единственного и множественного числа. 
Глагол характеризуется категорией времени, которая служит для обо-
значения того, когда происходит действие (одновременно, ранее или 
позже) относительно момента речи или какого-то другого момента, 
нахо дяще гося в прошлом или будущем. 

Такая категория глагола, как наклонение (modo), отражает отно-
шение говорящего к действию, выраженному глаголом, т. е. показывает, 
как понимается это действие: как реальный факт, как что-то желаемое 
или как что-то сомнительное и т. д.

1. Изъявительное наклонение (modo indicativo) указывает на 
реальный характер действий в настоящем, прошедшем или будущем 
времени и используется для констатации фактов.

Например: 
Hoy hace buen tiempo. — Сегодня хорошая погода. (Констатация того фак та, 

что сегодня хорошая погода.)
María ha ido de compras ya. — Мария уже ходила за покупками. (Конста-

тация того факта, что Мария уже ходила за покупками.)
Mañana me despertaré a las siete. — Завтра я проснусь в семь. (Констатация 

того факта, что завтра я проснусь в семь.)
2. Сослагательное наклонение (modo subjuntivo) выражает субъек-

тивное отношение говорящего к действию: сомнение, желатель ность, 
воз можность, опасение, радость и т. п. Сослагательное накло нение обыч-
но употребляется в придаточных предложениях.

Например: 
Me alegra que hoy haga buen tiempo. — Я рад, что сегодня хорошая погода. 

(Выражение радости по поводу того, что сегодня хорошая погода.)
Dudo que María haya ido ya de compras. — Я сомневаюсь, что Мария уже 

ходила за покупками. (Выражение сомнения по поводу того, что Мария уже хо-
дила за покупками.)

Es necesario que mañana me despierte a las siete. — Нужно, чтобы завтра 
я проснулся в семь. (Выражение необходимости того, чтобы завтра я проснулся 
в семь.)

3. Условное наклонение (modo potencial) выражает действие же-
ла емое, предполагаемое или зависящее от какого-то условия.
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Например: 
¡Leería este libro con mucho gusto! — Я бы прочитал эту книгу с большим 

удовольствием! (Выражение желательности действия.)
Также potencial simple может обозначать будущее действие от-

носительно другого действия в прошлом. В таких случаях potencial sim-
ple называют будущим временем в прошедшем.

Например: 
Pablo dice que irá a la piscina con sus amigos. — Пабло говорит, что он пой-

дет в бассейн со своими друзьями. 
Pablo dijo que iría a la piscina con sus amigos. — Пабло сказал, что он пойдет 

в бассейн со своими друзьями. 
4. Повелительное наклонение (modo imperativo) выражает раз-

личные формы волеизъявления: приказ, просьбу, запрет, рекомендацию 
и т. д.

Например: 
¡No se preocupe, señora! — Не беспокойтесь, сеньора!
¡Elena, contesta! — Елена, отвечай!

Presente de subjuntivo
Настоящее время сослагательного наклонения

Образование presente de subjuntivo 
правильных глаголов

Presente de subjuntivo образуется следующим способом:
1) поставить глагол в форму 1-го лица единственного числа (yo) 

в presente de indicativo;
2) отбросить окончание -о и вместо него присоединить необходимое 

личное окончание. 
Для глаголов I спряжения используются окончания II спряжения 

в presente de indicativo, а для глаголов II и III спряжения — окончания 
I спряжения в presente de indicativo. Формы глаголов 1-го лица и 3-го ли-
ца единственного числа совпадают между собой.

Лицо 
Число

I 
спряжение

II 
спряжение

III 
спряжение

yo -e -a -a
tú -es -as -as
él, ella, usted -e -a -a
nosotros, -as -emos -amos -amos
vosotros, -as -éis -áis -áis
ellos, ellas, ustedes -en -an -an

Правообладатель Издательский центр БГУ



177

Например:
Trabajar (1 спряжение): 
1) yo в presente de indicativo — trabajo, 
2) yo — trabaje, tú — trabajes, usted / él / ella — trabaje, nosotros / 

nosotras — trabajemos, vosotros / vosotras — trabajéis, ustedes / ellos / 
ellas — trabajen.

Beber (2 спряжение):
1) yo в presente de indicativo — bebo, 
2) yo — beba, tú — bebas, usted / él / ella — beba, nosotros / nosotras — 

bebamos, vosotros / vosotras — bebáis, ustedes / ellos / ellas — beban.
Escribir (3 спряжение):
1) yo в presente de indicativo — escribo, 
2) yo — escriba, tú — escribas, usted / él / ella — escriba, nosotros / nosotras — 

escribamos, vosotros / vosotras — escribáis, ustedes / ellos / ellas — escriban.

Образование presente de subjuntivo 
неправильных глаголов

Неправильные глаголы имеют свои особенности при спряжении 
в presente de subjuntivo, а именно:

1) e → ie: глаголы I и II спряжения, меняющие при спряжении в presente 
de indicativo в корне слова гласную е на дифтонг ie под ударением, сохраня-
ют эту особенность и при образовании presente de subjuntivo: pensar, empe-
zar, entender, sentarse, despertar, encender, atender, tender, ascender, defender, 
merendar, negarse, recomendar, cerrar, calentar, apretar, atravesar и др.

Лицо 
Число pensar perder

Основа глагола 1-го л. ед. ч. 
в presente de indicativo piensо pierdо

yo piense pierda
tú pienses pierdas
él, ella, usted piense pierda
nosotros, -as pensemos perdamos
vosotros, -as penséis perdáis
ellos, ellas, ustedes piensen pierdan

2) o → ue: глаголы I и II спряжения, меняющие при спряжении 
в presente de indicativo в корне слова гласную o на ue под ударени-
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ем, сохраняют эту особенность и при образовании pre sente de 
subjuntivo: acordarse, almorzar, acostarse, apostar, aprobar, contar, 
costar, demostrar, encontrar, volver, soñar, moverse, sonar, recordar, 
rogar, soler, cocer, probar, resolver, revolver и др.

Лицо 
Число contar volver

Основа глагола 1-го л. ед. ч. 
в presente de indicativo cuentо vuelvо

yo cuente vuelva
tú cuentes vuelvas
él, ella, usted cuente vuelva
nosotros, -as cоntemos vоlvamos
vosotros, -as cоntéis vоlváis
ellos, ellas, ustedes cuenten vuelvan

3) e → ie; e → i: глаголы III спряжения, меняющие корневую глас-
ную е на дифтонг ie под ударением при образовании presente de 
indicativo, в presente de subjuntivo сохраняют эту особенность, но при 
образовании 1-го и 2-го лица множественного числа (т. е. в безудар-
ной позиции) меняют е на i: sentir, divertirse, advertir, preferir, con-
vertirse и др.

Лицо 
Число sentir advertir 

Основа глагола 1-го л. ед. ч. 
в presente de indicativo sientо adviertо

yo sienta advierta
tú sientas adviertas
él, ella, usted sienta advierta
nosotros, -as sintamos advirtamos
vosotros, -as sintáis advirtáis
ellos, ellas, ustedes sientan adviertan

4) o → ue; o → u: глаголы dormir и morir меняют корневую глас-
ную o на ue под ударением, а в безударной позиции (в 1-м и 2-м ли-
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це множественного числа) — o на u при образовании presente de sub-
juntivo: 

Лицо 
Число dormir morir

Основа глагола 1-го л. ед. ч. 
в presente de indicativo duermо muerо

yo duerma muera
tú duermas mueras
él, ella, usted duerma muera
nosotros, -as durmamos muramos
vosotros, -as durmáis muráis
ellos, ellas, ustedes duerman mueran

5) e → i: глаголы III спряжения, меняющие корневую гласную е на 
i под ударением при образовании presente de indicativo, в presente de 
subjuntivo сохраняют i во всех лицах: reírse, despedirse, vestirse, servir, 
elegir и др.

Лицо 
Число seguir pedir 

Основа глагола 1-го л. ед. ч. 
в presente de indicativo sigо pidо

yo siga pida
tú sigas pidas
él, ella, usted siga pida
nosotros, -as sigamos pidamos
vosotros, -as sigáis pidáis
ellos, ellas, ustedes sigan pidan

6) с → zc: глаголы II и III спряжения, оканчивающиеся на -acer, 
-ecer, -ocer, -ucir, меняющие корневую согласную с на буквосочета-
ние zc при образовании 1-го лица единственного числа в presente 
de indicativo, сохраняют это буквосочетание перед личным оконча-
нием во всех формах presente de subjuntivo: conocer, pertenecer, 
parecer, ofrecer, aparecer, desaparecer, apetecer, traducir, introducir, 
producir и др.

Правообладатель Издательский центр БГУ



180

Лицо 
Число conocer

Основа глагола 1-го л. ед. ч. 
в presente de indicativo conozco

yo conozca
tú conozcas
él, ella, usted conozca
nosotros, -as conozcamos
vosotros, -as conozcáis
ellos, ellas, ustedes conozcan

7) у: глаголы III спряжения, оканчивающиеся на -uir, во всех фор-
мах presente de subjuntivo приобретают у перед личным окончанием: 
construir, destruir, incluir, constituir и др.

Лицо 
Число destruir 

Основа глагола 1-го л. ед. ч. 
в presente de indicativo destruyо

yo destruya
tú destruyas
él, ella, usted destruya
nosotros, -as destruyamos
vosotros, -as destruyáis
ellos, ellas, ustedes destruyan

Бóльшая часть глаголов индивидуального спряжения образуют фор-
мы presente de subjuntivo по общему алгоритму.

Лицо 
Число poner traer caer 

Основа глагола 1-го л. ед. ч. 
в presente de indicativo pongо traigо caigо

yo ponga traiga caiga
tú pongas traigas caigas
él, ella, usted ponga traiga caiga
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Лицо
Число poner traer caer

nosotros, -as pongamos traigamos caigamos
vosotros, -as pongáis traigáis caigáis
ellos, ellas, ustedes pongan traigan caigan

Спряжение следующих шести глаголов индивидуального спряже-
ния нужно запомнить наизусть.

Лицо 
Число ser ir haber saber dar estar

yo sea vaya haya sepa dé esté
tú seas vayas hayas sepas des estés
él, ella, usted sea vaya haya sepa dé esté
nosotros, -as seamos vayamos hayamos sepamos demos estemos
vosotros, -as seáis vayáis hayáis sepáis déis estéis
ellos, ellas,
ustedes sean vayan hayan sepan den estén

Следует помнить, что при спряжении в presente de subjuntivo у не-
которых глаголов происходят орфографические изменения: 

• глаголы, заканчивающиеся на -zar, меняют z на c:
comenzar: comience, comiences, comience, comencemos, comencéis, 
comiencen;

• глаголы, заканчивающиеся на -ger / -gir, меняют g на j:
elegir: elija, elijas, elija, elijamos, elijáis, elijan;

• глаголы, заканчивающиеся на -guir, меняют gu на g:
seguir: siga, sigas, siga, sigamos, sigáis, sigan;

• глаголы, заканчивающиеся на -car, меняют c на qu:
buscar: busque, busques, busque, busquemos, busquéis, busquen;

• глаголы, заканчивающиеся на -gаr, меняют g на буквосочетание gu: 
apagar: apague, apagues, apague, apaguemos, apaguéis, apaguen.

Дзеяcлоў (el verbo)

Дзеяслоў — гэта часціна мовы, якая абазначае дзеянне альбо стан і ад-
казвае на пытанне што  рабіць? ці што  зрабіць?. У сказе дзеяслоў вы-
ступае ў ролі выказніка. Дзеяслоў можа мець форму 1-й, 2-й або 3-й асобы, 

Правообладатель Издательский центр БГУ



182

а таксама адзіночнага і множнага ліку. Дзеяслоў характарызуецца такой 
катэгорыяй, як час, што служыць для абазначэння таго, калі адбываецца 
дзеянне (адначасова, раней ці пазней) адносна моманту маўлення ці нейка-
га іншага моманту ў мінулым ці ў будучыні.

Такая катэгорыя дзяслова, як лад (modo), адлюстроўвае стаў ленне 
таго, хто гаворыць, да дзеяння, выяўленага дзеясловам, г. зн. паказвае, 
як разумеецца гэтае дзеянне: як рэальны факт, як штосьці пажаданае ці 
як штосьці няпэўнае і г. д.

1. Абвесны лад (modo indicativo) паказвае на рэальны характар 
дзеянняў у цяперашнім, прошлым ці будучым часе і выкарыстоўваецца 
для канстатацыі фактаў.

Напрыклад:
Hoy hace buen tiempo. — Сёння добрае надвор’е. (Канстатацыя таго факта, 

што сёння добрае надвор’е.)
María ha ido de compras ya. — Марыя ўжо хадзіла ў крамы. (Канстатацыя 

таго факта, што Марыя ўжо хадзіла ў крамы.)
Mañana me despertaré a las siete. — Заўтра я прачнуся а сёмай. (Канстатацыя 

таго факта, што заўтра я прачнуся а сёмай.)
2. Умоўны лад І (modo subjuntivo) выяўляе суб’ектыўнае стаў ленне 

таго, хто гаворыць, да дзеяння: сумненне, пажаданасць, магчы масць, асця-
рога, радасць і да т. п. Умоўны лад I зазвычай ужываецца ў даданых сказах.

Напрыклад:
Me alegra que hoy haga buen tiempo. — Я рады, што сёння добрае надвор’е. 

(Выказванне радасці з нагоды таго, што сёння добрае надвор’е.)
Dudo que María haya ido ya de compras. — Я сумняваюся, што Марыя ўжо 

хадзіла ў крамы. (Выказванне сумнення наконт таго, што Марыя ўжо хадзіла ў крамы.)
Es necesario que mañana me despierte a las siete. — Трэба, каб заўтра 

я прачнуўся а сёмай. (Выяўленне неабходнасці таго, каб заўтра я прачнуўся 
а сёмай.)

3. Умоўны лад ІІ (modo potencial) паказвае на дзеянне пажаданае, 
меркаванае альбо якое залежыць ад якойсьці ўмовы.

Напрыклад:
¡Leería este libro con mucho gusto! — Я б прачытаў гэтую кнігу з вялікім за-

давальненнем! (Выказванне пажаданасці дзеяння.)
Таксама potencial simple можа абазначаць будучае дзеянне адносна 

ін шага дзеяння ў мінулым. У такіх выпадках potencial simple называюць 
будучым часам у прошлым.

Напрыклад:
Pablo dice que irá a la piscina con sus amigos. — Пабла кажа, што пойдзе 

ў басейн са сваімі сябрамі.
Pablo dijo que iría a la piscina con sus amigos. — Пабла сказаў, што пойдзе 

ў басейн са сваімі сябрамі.
4. Загадны лад (modo imperativo) адлюстроўвае разнастайныя 

формы волевыяўлення: загад, просьбу, забарону, рэкамендацыю і г. д.
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Напрыклад:
¡No se preocupe, señora! — Не турбуйцеся, сеньёра!
¡Elena, contesta! — Алена, адказвай!

Presente de subjuntivo
Цяперашні час умоўнага ладу І

Утварэнне presente de subjuntivo правільных дзеясловаў
Presente de subjuntivo ўтвараецца наступным чынам:
1) паставіць дзеяслоў у форму 1-й асобы адзіночнага ліку (yo) 

ў presente de indicativo;
2) адкінуць канчатак -о і замест яго далучыць неабходны аса бовы 

канчатак.
Для дзеясловаў І спражэння выкарыстоўваюцца канчаткі ІІ спра-

жэння ў presente de indicativo, а для дзеясловаў ІІ і ІІІ спражэння — 
канчаткі І спражэння ў presente de indicativo. Формы дзеясловаў 1-й 
і 2-й асобы адзіночнага ліку супадаюць паміж сабой.

Асоба
Лік

І 
спражэнне 

ІІ 
спражэнне

ІІІ 
спражэнне

yo -e -a -a
tú -es -as -as
él, ella, usted -e -a -a
nosotros, -as -emos -amos -amos
vosotros, -as -éis -áis -áis
ellos, ellas, ustedes -en -an -an

Напрыклад:
Trabajar (1 спражэнне): 
1) yo у presente de indicativo — trabajo, 
2) yo — trabaje, tú — trabajes, usted / él / ella — trabaje, nosotros / nosotras — 

trabajemos, vosotros / vosotras — trabajéis, ustedes / ellos / ellas — trabajen.
Beber (2 спражэнне):
1) yo у presente de indicativo — bebo, 
2) yo — beba, tú — bebas, usted / él / ella — beba, nosotros / nosotras — 

bebamos, vosotros / vosotras — bebáis, ustedes / ellos / ellas — beban.
Escribir (3 спражэнне):
1) yo у presente de indicativo — escribo, 
2) yo — escriba, tú — escribas, usted / él / ella — escriba, nosotros / nosotras — 

escribamos, vosotros / vosotras — escribáis, ustedes / ellos / ellas — escriban.
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Утварэнне presente de subjuntivo 
няправільных дзеясловаў

Няправільныя дзеясловы маюць свае асаблівасці пры спражэнні 
ў presente de subjuntivo, а менавіта:

1) e → ie: дзеясловы І і ІІ спражэння, якія мяняюць пры спражэнні 
ў presente de indicativo ў корані слова галосную e на дыф тонг ie пад 
націскам, захоўваюць гэтую асаблівасць і пры ўтварэнні presente de 
subjuntivo: pensar, empezar, entender, sentarse, despertar, encender, atender, 
tender, ascender, defender, merendar, negarse, re comendar, cerrar, calentar, 
apretar, atravesar і інш.

Асоба
Лік pensar perder

Аснова дзеяслова 1-й ас. адз. л. 
у presente de indicativo piensо pierdо

yo piense pierda
tú pienses pierdas
él, ella, usted piense pierda
nosotros, -as pensemos perdamos
vosotros, -as penséis perdáis
ellos, ellas, ustedes piensen pierdan

2) o → ue: дзеясловы І і ІІ спражэння, якія мяняюць пры спра жэнні 
ў presente de indicativo ў корані слова галосную o на ue пад націскам, 
захоўваюць гэтую асаблівасць і пры ўтварэнні presente de subjuntivo: 
acordarse, almorzar, acostarse, apostar, aprobar, contar, costar, demostrar, 
encontrar, volver, soñar, moverse, sonar, recordar, rogar, soler, cocer, probar, 
resolver, revolver і інш.

Асоба
Лік contar volver

Аснова дзеяслова 1-й ас. адз. л. 
у presente de indicativo cuentо vuelvо

yo cuente vuelva
tú cuentes vuelvas
él, ella, usted cuente vuelva
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Асоба
Лік contar volver

nosotros, -as cоntemos vоlvamos
vosotros, -as cоntéis vоlváis
ellos, ellas, ustedes cuenten vuelvan

3) e → ie; e → i: дзеясловы ІІІ спражэння, якія мяняюць каранёвую 
галосную e на дыфтонг ie пад націскам пры ўтварэнні presente de 
indicativo, у presente de subjuntivo захоўваюць гэтую асаблівасць, але пры 
ўтварэнні 1-й і 2-й асобы множнага ліку (г. зн. у ненаціскной па зіцыі) 
мяняюць e на i: sentir, divertirse, advertir, preferir, convertirse і інш.

Асоба
Лік sentir advertir

Аснова дзеяслова 1-й ас. адз. л. 
у presente de indicativo sientо adviertо

yo sienta advierta
tú sientas adviertas
él, ella, usted sienta advierta
nosotros, -as sintamos advirtamos
vosotros, -as sintáis advirtáis
ellos, ellas, ustedes sientan adviertan

4) o → ue; o → u: дзеясловы dormir і morir мяняюць каранёвую 
галос ную o на ue пад націскам, а ў ненаціскной пазіцыі (у 1-й і 2-й 
асобе множнага ліку) — o на u пры ўтварэнні presente de subjuntivo:

Асоба
Лік dormir morir

Аснова дзеяслова 1-й ас. адз. л. 
у presente de indicativo duermо muero

yo duerma muera
tú duermas mueras
él, ella, usted duerma muera
nosotros, -as durmamos muramos
vosotros, -as durmáis muráis
ellos, ellas, ustedes duerman mueran
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5) e → i: дзеясловы ІІІ спражэння, якія мяняюць каранёвую 
галосную e на і пад націскам пры ўтварэнні presente de indicativo, 
у presente de subjuntivo захоўваюць і ва ўсіх асобах: reírse, despedirse, 
vestirse, servir, elegir і інш.

Асоба
Лік seguir pedir 

Аснова дзеяслова 1-й ас. адз. л. 
у presente de indicativo sigо pidо

yo siga pida
tú sigas pidas
él, ella, usted siga pida
nosotros, -as sigamos pidamos
vosotros, -as sigáis pidáis
ellos, ellas, ustedes sigan pidan

6) с → zc: дзеясловы ІІ і ІІІ спражэння, якія заканчваюцца на 
-acer, -ecer, -ocer, -ucir, мяняюць каранёвую зычную с на спалучэн-
не літар zc пры ўтварэнні 1-й асобы адзіночнага ліку ў presente de 
indicativo, захоўваюць гэтае спалучэнне літар перад асабовым кан-
чаткам ва ўсіх формах presente de subjuntivo: conocer, pertenecer, 
parecer, ofrecer, aparecer, desaparecer, apetecer, traducir, introducir, 
producir і інш.

Асоба
Лік conocer

Аснова дзеяслова 1-й ас. адз. л. 
у presente de indicativo conozcо

yo conozca
tú conozcas
él, ella, usted conozca
nosotros, -as conozcamos
vosotros, -as conozcáis
ellos, ellas, ustedes conozcan

7) у: дзеясловы ІІІ спражэння, якія заканчваюцца на -uir, ва ўсіх 
формах presente de subjuntivo набываюць у перад асабовым кан чаткам: 
construir, destruir, incluir, constituir і інш.
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Асоба
Лік destruir 

Аснова дзеяслова 1-й ас. адз. л. 
у presente de indicativo destruyо

yo destruya
tú destruyas
usted, él, ella destruya
nosotros, -as destruyamos
vosotros, -as destruyáis
ellos, ellas, ustedes destruyan

Большая частка дзеясловаў індывідуальнага спражэння ўтвараюць 
формы presente de subjuntivo па агульным алгарытме.

Асоба
Лік poner traer caer 

Аснова дзеяслова 1-й ас. адз. л. 
у presente de indicativo pongо traigо caigо

yo ponga traiga caiga
tú pongas traigas caigas
él, ella, usted ponga traiga caiga
nosotros, -as pongamos traigamos caigamos
vosotros, -as pongáis traigáis caigáis
ellos, ellas, ustedes pongan traigan caigan

Спражэнне наступных шасці дзеясловаў індывідуальнага спражэн-
ня трэба вывучыць на памяць.

Асоба
Лік ser ir haber saber dar estar

yo sea vaya haya sepa dé esté
tú seas vayas hayas sepas des estés
él, ella, usted sea vaya haya sepa dé esté
nosotros, -as seamos vayamos hayamos sepamos demos estemos
vosotros, -as seáis vayáis hayáis sepáis déis estéis
ellos, ellas,
ustedes sean vayan hayan sepan den estén
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Варта памятаць, што пры спражэнні ў presente de subjuntivo ў не-
каторых дзеясловах адбываюцца арфаграфічныя змены:

• дзеясловы, якія заканчваюцца на -zar, мяняюць z на c: 
comenzar: comience, comiences, comience, comencemos, comencéis, comiencen;

• дзеясловы, якія заканчваюцца на -ger / -gir, мяняюць g на j: 
elegir: elija, elijas, elija, elijamos, elijáis, elijan;

• дзеясловы, якія заканчваюцца на -guir, мяняюць gu на g: 
seguir: siga, sigas, siga, sigamos, sigáis, sigan;

• дзеясловы, якія заканчваюцца на -car, мяняюць с на qu: 
buscar: busque, busques, busque, busquemos, busquéis, busquen;

• дзеясловы, якія заканчваюцца на -gаr, мяняюць g на gu: 
apagar: apague, apagues, apague, apaguemos, apaguéis, apaguen.

Ejercicios
1. Completa la tabla con las formas necesarias.

a) comprar una libro, cantar una canción, aprender de memoria, leer el 
periódico, vivir en Madrid, escribir una carta;

presente de indicativo presente de subjuntivo
yo yo

nosotros

b) levantarse temprano, terminar el trabajo, meterse en la cama, correr 
tanto, discutirlo con los amigos, asistir a las clases;

presente de indicativo presente de subjuntivo
yo tú

vosotros

c) visitar a los abuelos, estudiar en el colegio, deber hacerlo, poseer una 
casa, dirigirse, aplaudir al cantante.

presente de indicativo presente de subjuntivo
yo él

ellos

2. Conjuga en presente de subjuntivo. 

Pasarlo fuerte, vender zapatos, abrir las ventanas, desayunar bien, comer 
las frutas, recibir a los huéspedes.
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yo nosotros
tú vosotros 
él ellos

3. Conjuga los verbos en presente de subjuntivo.

a) comprar un libro, cantar una canción, aprender de memoria un verso, 
leer el periódico, vivir en Madrid, escribir una carta;

b) empezar la lectura, devolver los libros a la biblioteca, contar un chis-
te, corregir las faltas, pedir un consejo, seguir trabajando, buscar las llaves, 
aparcar el coche, pagar la cuenta, entregar el lápiz a Manolo, conducir el 
auto, traducir el texto;

c) decirle la verdad, hacer bien el trabajo, tener dos hermanos, saber bien 
la lección, ser un buen alumno, venir a tiempo, ponerse un vestido, ir de 
paseo, estar en casa.

yo nosotros
tú vosotros 
él ellos

4. Apunta las formas en dos columnas según convengan.

Veo, vea, venimos, vengamos, ando, ande, almorzamos, almorcemos, 
caiga, cae, cazáis, cacéis, cogen, cojan, dé, doy, diga, dice, dormís, durmáis, 
están, estén, huimos, huyamos, haga, hago, juegas, juegues, leen, lean, min-
tamos, mentimos, mueves, muevas, oigamos, oímos, pensáis, penséis, pon-
gas, pones, sé, sale, sepa, salga, es, sea, veamos, vemos, vuelvo, vuelva.

presente de indicativo presente de subjuntivo
tengo tenga

5. Completa la tabla con las formas necesarias.

infinitivo presente de indicativo presente de subjuntivo
cazar (yo) (él)

(yo) elijo (él) 
(nosotros) (él) cueza 

jugar (tú) (vosotros)
 (tú) mientes (tú)
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infinitivo presente de indicativo presente de subjuntivo
(yo) (nosotros) midamos

pensar (él) (yo) 
(nosotros) podemos (nosotros)

 (tú) (ellos) sigan
sacar (yo) (yo) 
 (él) es (isted)

(ustedes) (ustedes) traigan 

6. Apunta los verbos en la 1ra persona de singular en presente de indicativo y en 
presente de subjuntivo. Explica los cambios ortográficos.

Modelo. Buscar: busco, busque.

Tocar, colocar, aparcar; proteger, recoger; analizar, calzar, amenazar; 
apagar, castigar, conjugar; dirigir, elegir, fingir; perseguir, conseguir.

7. Conjuga en presente de subjuntivo los siguientes verbos.

Ir, tener, ser, dar, estar, haber, saber.

8. Apunta el infinitivo de los verbos dados en presente de subjuntivo.

Modelo. Vaya — ir.

a) vaya, seamos, sepamos, estéis, haya, sepas, hagamos, dé, esté, hayan, 
den;

b) cojas, proteja, recojamos, corrijan, dirijáis, consigamos, persigáis, 
aparquen, busque, adelgace, cacéis;

с) empieces, encienda, durmamos, me despida, defendamos, cierren, re-
comiende, te acuestes, introduzcas, construyamos, resuelva, encontremos, 
nos divirtamos, os sintáis, se vistan, produzca, conozcamos, destruyáis.

Употребление сослагательного наклонения
Сослагательное наклонение, или субхунтив, употребляется, как 

пра вило, в придаточных предложениях для выражения:
• субъективного (личного) отношения к действию;
• нереального характера действия;
• сомнения;
• предположения;

Правообладатель Издательский центр БГУ



191

• волеизъявления;
• эмоционального состояния говорящего.

В испанском языке сослагательное наклонение имеет четыре фор-
мы: presente de subjuntivo, pretérito perfecto de subjuntivo, imperfecto de 
subjuntivo, pluscuamperfecto de subjuntivo. 

Употребление presente de subjuntivo
в придаточных подлежащных предложениях

Presente de subjuntivo употребляется в придаточном подлежащном 
предложении, если сказуемое главного предложения выражено: 

• безличными оборотами, передающими чувства человека:
 es agradable que... — приятно, что…
 es maravilloso que... — поразительно, что…
 es extraño que... — странно, что... 
 es sorprendente que... — удивительно, что…
 и т. п.
Например: Es extraño que no quiera venir. — Странно, что он не хочет прийти.
• безличными оборотами, передающими волеизъявление:
 es necesario que..., es preciso que... — нужно, чтобы…
 es importante que... — важно, чтобы…
 hace falta que... — необходимо, чтобы…
 и т. п.
Например: Es necesario que vengas a tiempo. — Нужно, чтобы ты пришел 

вовремя.
• безличными оборотами, передающими сомнение и неуверенность: 
 es posible que... — возможно, что… 
 es probable que... — вероятно, что…
 es imposible que... — невозможно, чтобы…
 и т. п.
Например: Es posible que esté en casa ahora. — Возможно, он сейчас нахо-

дится дома.
• безличными оборотами, передающими оценку действия:
 es útil que... — полезно, чтобы…
 es inútil que... — бесполезно, чтобы…
 es difícil que... — трудно, что…
 es fácil que... — легко, что…
 es bastante que... — достаточно того, чтобы…
 и т. п.
Например: Es bastante que lo hagas hoy. — Достаточно того, чтобы ты это 

сделал сегодня.
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• безличны ми оборотами, передающими отношение говорящего 
к достоверности фактов, употребленными обязательно в отрицательной 
форме:

 no es verdad que..., no es cierto que..., no es exacto que... — неверно, что…
 no es sabido que..., no se sabe que... — неизвестно, что…
 и т. п.
Например: No se sabe que trabaje aquí. — Неизвестно, работает ли он здесь.
• глаголом в форме 3-го лица единственного числа, передающим 

эмоциональное состояние человека, необходимость, возможность чего-ли-
бо и т. д. Наиболее употребительными глаголами этой группы являются:

 alegrar — радовать
 extrañar, sorprender — удивлять
 admirar — восхищать
 gustar — нравиться
 bastar — быть достаточным
 importar — быть важным
 parecer — казаться
 и т. п.
Например: Me gusta que leas mucho. — Мне нравится, что ты много читаешь.

Употребление presente de subjuntivo
в придаточных дополнительных предложениях 

Presente de subjuntivo употребляется в придаточных дополнительных 
предложениях, если сказуемое главного предложения выражает:

• волеизъявление:
 querer — хотеть
 aconsejar — советовать
 recomеndar — рекомендовать
 desear — желать
 и т. п.
Например: Quiero que entres. — Я хочу, чтобы ты зашел.
• чувства человека:
 alegrarse — радоваться
 sorprenderse — удивляться
 admirarse — восхищаться
 extrañarse — поражаться
 sentir — сожалеть
 и т. п.
Например: Siento que no puedas ayudarme. — Мне жаль, что ты не можешь 

мне помочь.
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• мнение человека:
dudar — сомневаться
ignorar — не знать
negar — отрицать

Например:
Dudo que lo sepa. — 
Я сомневаюсь, 
что он это знает.

no pensar, no creer — не думать
no afirmar — не утверждать
no sospechar — не подозревать 
и т. п.
Например: 
No creo que lo hagas a tiempo. — 
Я не думаю, что ты это сделаешь 
вовремя.

обязательно 
в отрицатель-
ной форме

Употребление presente de subjuntivo
в придаточных обстоятельственных предложениях
а) Presente de subjuntivo употребляется в придаточных обстоя-

тельственных времени, если действие, обозначаемое глаголом, отно-
с ится к будущему. Если действие относится к настоящему или прошед-
шему времени, то глагол употребляется в форме изъявительного на -
клонения (modo indicativo). 

Придаточные предложения времени присоединяются к главному 
предложению с помощью следующих союзов:

cuando — когда
después (de) que — после того как 
antes (de) que, hasta que — прежде чем, до того как
en cuanto, tan pronto como — как только
mientras que — в то время как
и т. п.
Например: Llámame cuando vengas a casa. — Позвони мне, когда придешь домой.
Следует запомнить, что после союза antes (de) всегда используется 

сослагательное наклонение.
Например: No vamos a mirar la tele antes de que recojamos los platos. — Мы 

не будем смотреть телевизор, пока не соберем тарелки со стола.
б) Придаточные обстоятельственные предложения цели выпол-

няют роль обстоятельства цели относительно сказуемого главного пред-
ложения. В этом типе придаточного всегда употребляется сослага-
тельное наклонение (modo subjuntivo). 

Придаточные предложения цели присоединяются к главному пред-
ложению с помощью следующих союзов:

para que, a fin de que — для того чтобы
con tal de que — с той целью, чтобы 
и т. п.
Например: Te lo digo para que me ayudes. — Я тебе это говорю, чтобы ты 

мне помог.
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Ужыванне ўмоўнага ладу І
Умоўны лад І, альбо субхунтыў, ужываецца зазвычай у даданых 

сказах для выказвання:
• суб’ектыўнага (асабістага) стаўлення да дзеяння;
• нерэальнага характару дзеяння;
• сумнення;
• меркавання;
• волевыяўлення;
• эмацыйнага стану таго, хто гаворыць.
У іспанскай мове ўмоўны лад І мае чатыры формы: presente de sub-

juntivo, pretérito perfecto de subjuntivo, imperfecto de subjuntivo, plus-
cuamperfecto de subjuntivo.

Ужыванне presente de subjuntivo 
ў даданых дзейнікавых сказах

Presente de subjuntivo ўжываецца ў даданым дзейнікавым сказе, 
калі выказнік галоўнага сказа выяўлены: 

• безасабовымі зваротамі, якія перадаюць пачуцці чалавека: 
 es agradable que... — прыемна, што…
 es maravilloso que... — надзвычайна, што…
 es extraño que..., es sorprendente que... — дзіўна, што…
 і да т. п.
Напрыклад: Es extraño que no quiera venir. — Дзіўна, што ён не хоча прыйсці.
• безасабовымі зваротамі, якія перадаюць волевыяўленне:
 es necesario que..., es preciso que... — трэба, каб…
 es importante que... — важна, каб…
 hace falta que... — неабходна, каб…
 і да т. п.
Напрыклад: Es necesario que vengas a tiempo. — Трэба, каб ты прыйшоў 

своечасова.
• безасабовымі зваротамі, якія перадаюць сумненне і няўпэўненасць:
 es posible que... — магчыма, што…
 es probable que... — верагодна, што…
 es imposible que... — немагчыма, каб…
 і да т. п.
Напрыклад: Es posible que esté en casa ahora. — Магчыма, ён зараз зна-

ходзіцца дома.
• безасабовымі зваротамі, якія перадаюць ацэнку дзеяння:
 es útil que... — карысна, каб…
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 es inútil que... — бескарысна, каб…
 es difícil que... — складана, што…
 es fácil que... — лёгка, што…
 es bastante que... — дастаткова таго, каб…
 і да т. п.
Напрыклад: Es bastante que lo hagas hoy. — Дастаткова таго, каб ты гэта 

зрабіў сёння.
• безасабовымі зваро та мі, якія перадаюць стаўленне таго, хто гаво-

рыць, да верагоднасці фактаў, ужытымі абавязкова ў адмоўнай форме:
 no es verdad que..., no es cierto que…,  no es exacto que… — 

няслушна, што…
 no es sabido que…, no se sabe que... — невядома, што…
 і да т. п.
Напрыклад: No se sabe que trabaje aquí. — Невядома, ці працуе ён тут.
• дзеясловам у форме 3-й асобы адзіночнага ліку, які перадае эма-

цыйны стан чалавека, неабходнасць, магчымасць чагосьці і г. д. 
Найбольш ужывальнымі дзеясловамі гэтай групы з’яўляюцца:

 alegrar — радаваць
 extrañar, sorprender — здзіўляць
 admirar — захапляць
 gustar — падабацца
 bastar — быць дастатковым
 importar — быць важным
 parecer — падавацца
 і да т. п.
Напрыклад: Me gusta que leas mucho. — Мне падабаецца, што ты шмат чытаеш.

Ужыванне presente de subjuntivo ў даданых 
дапаўняльных сказах

Presente de subjuntivo ўжываецца ў даданых дапаўняльных сказах, 
калі выказнік галоўнага сказа абазначае:

• волевыяўленне:
 querer — хацець
 aconsejar — раіць
 recomеndar — рэкамендаваць
 desear — жадаць
 і да т. п.
Напрыклад: Quiero que entres. — Я хачу, каб ты зайшоў.
• пачуцці чалавека:
 alegrarse — радавацца
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 sorprenderse — здзіўляцца
 admirarse — захапляцца
 extrañarse — дзівіцца
 sentir — шкадаваць
 і да т. п.
Напрыклад: Siento que no puedas ayudarme. — Мне шкада, што ты не можаш 

мне дапамагчы.
• меркаванне чалавека:

dudar — сумнявацца
ignorar — не ведаць
negar — адмаўляць

Напрыклад: 
Dudo que lo sepa. — 
Я сумняваюся,
што ён гэта ведае.

no pensar, no creer — не думаць
no afirmar — не сцвярджаць
no sospechar  — не падазраваць 
і да т. п.
Напрыклад: 
No creo que lo hagas a tiempo. —
Я не думаю, 
што ты гэта зробіш своечасова.

абавязкова 
ў адмоўнай 
форме

Ужыванне presente de subjuntivo ў даданых 
акалічнасных сказах

а) Presente de subjuntivo ўжываецца ў даданых акалічнасных часу, 
калі дзеянне, што абазначаецца дзеясловам, належыць да будучыні. 
Калі дзеянне належыць да цяперашняга ці прошлага часу, то дзеяслоў 
ужываецца ў форме абвеснага ладу (modo indicativo).

Даданыя сказы часу звязваюцца з галоўным сказам з дапамогай 
наступных злучнікаў:

 cuando — калі
 después (de) que — пасля таго як
 antes (de) que, hasta que — перш чым, да таго як
 en cuanto, tan pronto como — як толькі
 mientras que — у той час як
 і да т. п.
Напрыклад: Llámame cuando vengas a casa. — Патэлефануй мне, калі 

прыйдзеш дадому.
Варта памятаць, што пасля злучніка antes (de) заўсёды выка ры-

стоўваецца ўмоўны лад І.
Напрыклад: No vamos a mirar la tele antes de que recojamos los platos. — Мы 

не будзем глядзець тэлевізар, пакуль не збярэм талеркі са стала.
б) Даданыя акалічнасныя сказы мэты выконваюць ролю ака-

лічнасці мэты адносна выказніка галоўнага сказа. У гэтым тыпе дада-
нага сказа заўсёды ўжываецца ўмоўны лад І (modo subjuntivo).
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Даданыя сказы мэты звязваюцца з галоўным сказам з дапамогай 
наступных злучнікаў:

 para que, a fin de que — для таго каб
 con tal de que — з той мэтай, каб
 і да т. п.
Напрыклад: Te lo digo para que me ayudes. — Я табе гэта кажу, каб ты мне дапамог.

Ejercicios

1. Forma frases poniendo los infinitivos en presente de subjuntivo.

Es extraño que
Es preciso que
Es difícil que

yo
Andrés y Miguel
mi amigo y yo

participar en las competicio-
nes de ajedrez.
corregir todas las faltas.
sacar una buena nota.
preparar la cena para la familia. 
hacer el informe para mañana.
aprender el alemán. 
ayudar a los padres con los que-
haceres.

2. Contesta a las preguntas expresando inseguridad usando las construcciones.

Es posible que ... / Es probable que ... / Es imposible que ... . 
1. ¿Habla por teléfono Andrés? 
2. ¿Escriben ejercicios los alumnos ?
3. ¿Abren la ventana?
4. ¿Empezaremos a estudiar Física el año que viene?
5. ¿Sales de casa a las ocho?
6. ¿Vas a España este verano?
7. ¿Hacen los deberes Pedro y Antonio?
8. ¿Repite Ana las palabras? 
9. ¿Vuelve pronto el señor Rodríguez?
10. ¿Oyen mal los abuelos? 

3. Expresa tu actitud hacia los siguientes hechos.

Me extraña que ...
Me alegra que ...
Me gusta que ...

Andrés lee el libro de historia.
Los chicos se levantan a las seis y media.
Elena no juega al tenis.
Las clases terminan a las dos.
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Me extraña que ...
Me alegra que ...
Me gusta que ...

Tus amigos viven en la calle Gorkiy.
Vosotros pasaréis este verano en Grecia.
Tú no hablas español.
Yo no conozco a este profesor.

4. Aconseja usando las construcciones.

Es necesario que ... / Es preciso que ... / Es importante que ... / Hace 
falta que ... . 

Modelo. No puedo acompañarles. — No está bien. Es necesario que les 
acompañes. 

1. No hago el trabajo a tiempo. — 2. No juego al tenis. — 3. Me iré de 
Minsk este sábado. — 4. Tú no comes frutas cada día. — 5. No sabes nadar. — 
6. Nunca apagas la luz. — 7. Los niños no cierran las puertas. — 8. Mis 
amigos no participan en el concierto. — 9. No pueden esperarme. — 10. No 
llegamos a tiempo. — 11. No regalamos flores a las chicas. — 12. No apren-
demos todas las palabras desconocidas.

5. Pon los infinitivos entre paréntesis en la forma adecuada.

1. Es difícil que cada día (despertarse, nosotros) a las cinco de la mañana. 
2. Es útil que los niños (acostarse) a las diez de la noche. 3. Es bastante que los 
amigos (ofrecer) su ayuda. 4. Es bastante que yo (apagar) la luz cada vez que 
salgo del cuarto. 5. Es inútil que tú (advertirlo) porque no te hará caso. 6. Es 
inútil que los padres (pedirles) volver más temprano. 7. Es cómodo que (hacer) 
ustedes la limpieza de casa los sábados. 8. Es cómodo que Elena (poner) en 
orden los libros por fin. 9. Es útil que la gente (consumir) más frutas y verdu-
ras. 10. Es fácil que aquí (construir) un centro comercial nuevo. 11. Es fácil 
que Aliona (saber) tocar la guitarra y el violín. 12. Es difícil que (él, aparcar) 
el coche a esa hora en el centro de la ciudad. 13. Es útil que los alumnos (re-
petir) las palabras nuevas y (hacer) ejercicios de gramática cada día.

6. Lee las siguientes afirmaciones sobre cómo será el mundo en el futuro. ¿Qué te 
parecen? Expresa tu punto de vista usando los siguientes modelos.

No es verdad que ... / no es cierto que ... / no se sabe que ... + presen-
te de subjuntivo 

Es verdad que ... / es cierto que ... / seguro que ... + presente de indicativo 
1. En los colegios los alumnos elegirán las materias en las que quieran 

especializarse. 
2. Los colegios estarán en Internet. 
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3. Las bibliotecas estarán en Internet.
4. No se celebrará el Año Nuevo.
5. Los extraterrestres visitarán la Tierra.
6. Podremos comprar nuevos órganos en las tiendas.
7. Pasaremos las vacaciones en Neptuno.
8. Los electrodomésticos nos hablarán.
9. Llevaremos la ropa que cambiará según la estación del año.
10. Las gafas estarán conectadas a Internet.

7. Pon los infinitivos entre paréntesis en la forma adecuada.

1. El cliente quiere que el camarero (atenderle) más rápido. 2. Te acon-
sejo que (hacer) la maleta de antemano. 3. La profesora nos recomieda que 
(corregir) las faltas nosotros mismos. 4. Nos alegramos de que en el concier-
to nuestras chicas (cantar) esta bonita canción. 5. Me sorprendo de que el 
próximo domingo (ir, ellos) de excursión para Varsovia. 6. Mi mamá admira 
que yo (participar) en las competiciones. 7. Me extraño de que tú (poder) 
hacerlo. 8. Dudo que en futuro (aparecer) nuevas fuentes de energía. 9. No 
creen que nosotros (ganar) en el concurso. 10. Mis abuelos no piensan que 
los jóvenes (saber) ganar el dinero.

8. a) Recomienda a Andrés usando el modelo.

Modelo. Salir al colegio a las 8 en punto. — Te recomiendo que salgas al 
colegio a las 8 en punto. / Te aconsejo que salgas al colegio a las 
8 en punto.

1. Preparar los deberes en tu habitación y no en la cocina.
2. Estudiar sin música.
3. Distribuir el tiempo de estudios correctamente.
4. Concretar qué tienes que estudiar.
5. Empezar con las tareas más difíciles.
6. Descansar cada hora 5 minutos.
7. Hacer algunos ejercicios de relajación.
8. Dedicar a los estudios 2 horas.
9. No afligirte por los errores.
10. Realizar diferentes tareas preparándote para las clases.

b) Ahora dirige tus recomendaciones a Ramón y Pablo.

Modelo. Salir al colegio a las 8 en punto. — Ramón y Pablo, os reco-
miendo que salgáis al colegio a las 8 en punto. / Os aconsejo que 
salgáis al colegio a las 8 en punto.
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9. Para aprender el español Elena realiza las siguientes actividades. ¿Qué te pare-
cen? Termina las frases. 

1. Ve la tele en español. — Me sorprendo de que Elena vea la tele en español.
2. Utiliza Skype para hablar con las personas nativas. — Dudo que 

Elena ... .
3. Practica la escritura por e-mail comunicándose con una chica españo -

la. — Le recomiendo a Elena que ... .
4. Dedica al español un mínimo de 15 minutos diarios. — Admiro que ... .
5. Canta las canciones en español. — Quiero que Elena ... .
6. Lee las novelas en español. — No creemos que Elena ... .
7. Traduce todas las etiquetas del español. — Admiras que Elena ... .
8. Aprende las poesías. — Dudamos que Elena ... .
9. Memoriza las frases y expresiones hechas. — Estoy muy contenta de 

que Elena ... .
10. Escucha la radio en español. — La profesora le aconseja a Elena que ... . 

10. Elena y Polina son verdaderas amigas. ¿Qué significa eso? 

Modelo. Creo que Elena y Polina siempre comparten las cosas. 
 No creo que las chicas se peleen cada día. 

1. compartir las cosas
2. pelearse cada día
3. no mentir nunca una a otra
4. hacer juntas los deberes
5. envidiar
6. reñirse
7. tener las mismas aficiones
8. apoyarse en los momentos difíciles
9. acompañar una a otra
10. ir juntas al cine

11. Pon los infinitivos entre paréntesis en la forma adecuada.

1. Los Pérez se trasladan a Madrid para que su hijo Miguel (ingresar) en 
la Universidad. 2. Alquilan un piso cerca de la Universidad para que Miguel 
no (tardar) mucho en llegar a las clases. 3. Voy a la policlínica para que el 
doctor (examinarme) y (recetarme) las medicinas. 4. Mi papá me ha compra-
do mi revista favorita para que yo (leerla) después de las clases. 5. Los chi-
cos llaman a Andrés para que (salir) a pasear. 6. La señora López va a la 
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peluquería para que (cortale) el pelo. 7. La profesora nos explica esta regla 
una vez más para que nosotros (entenderla) y (aprenderla). 8. Cerca de mi 
casa han hecho un paso de cebra para que los peatones (cruzar) la calle. 
9. Vamos a colgar nuevas cortinas para que la ventana (parecer) más grande. 
10. Para que la habitación (adquerir) un poco más de personalidad ponemos 
las fotos de nuestras vacaciones en las paredes.

12. Apunta las siguientes frases en las columnas correspondientes.

Acciones en el pasado o en el presente Acciones en el futuro

Mientras calientes la comida, cuando tengo tiempo libre, hasta que lo 
entiendas, cuando prepares té, cuando vuelven de las vacaciones, antes de 
que tostemos el pan, en cuanto preparéis los deberes, mientras que comía 
una manzana, cuando se sentaban a ver la tele, en cuanto nos reunamos 
todos, hasta que vengan los padres, tan pronto como arreglen el coche, 
apenas se fue. 

13. Pon los infinitivos entre paréntesis en la forma adecuada.

1. Antes de que Francisco (barrer) el piso, Quique limpiará el polvo de 
los muebles. 

2. Antes de que Irene (fregar) la vajilla, su hermano le ayudará a quitar 
la mesa.

3. Antes de que mamá (limpiar) los cristales, papá y yo quitaremos las 
cortinas.

4. En cuanto la ropa (secarse), la plancharé. 
5. Tan pronto como tú (sacar) la basura, yo pondré la mesa. 
6. Mientras tú (limpiar) la alfombra, yo lavaré la vajilla. 
7. Mientras mamá (preparar) la comida, papá hará zumo de naranjas. 
8. Comunícame en cuanto tú (lavar) la ropa.
9. En cuanto tú (pasar)la aspiradora, Ana fregará el piso.
10. Tan pronto como nosotros (regar) las plantas, podremos ir a pasear. 

14. Relaciona el inicio de la frase con su fin. Apunta las oraciones en tu cuaderno.

Cuando el tren salió, los chicos jugaban al ordenador.
Cuando llegues a casa, me compraré una casa en España.
Cuando la madre vino, cayeron las primeras gotas de lluvia.
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Cuando sea mayor, yo prefería leer en la sombra del roble.
Cuando hago los deberes, llámame.
Cuando las chicas jugaban en el patio, nunca pongo la música.

15. Transforma las frases según el modelo. 

Modelo. Cuando hace buen tiempo, paseamos en el parque. (acciones en 
el presente)

 Cuando hacía buen tiempo, paseábamos en el parque. (acciones 
en el pasado)

 Cuando haga buen tiempo, pasearemos en el parque. (acciones 
en el futuro)

1. Cuando vosotros sacáis buenas notas, la mamá está muy contenta.
2. Cuando llego del colegio, reviso mis cuadernos y tareas.
3. Cuando Olga tiene dudas, las consulta a su profesor. 
4. Cuando nosotros hacemos la comida, ponemos la música.
5. Cuando florecen las rosas en el jardín, hago bonitos ramos para ador-

nar la casa. 

Условное наклонение (Modo potencial)

Условное наклонение используется для обозначения возможного 
и вероятного действия в настоящем, прошедшем или будущем времени. 
Оно имеет две формы: 

1) potencial simple — простое условное;
2) potencial compuesto — сложное условное.

Образование простого условного наклонения 
(potencial simple)

Potencial simple образуется путем прибавления к инфинитиву глаго-
ла окончаний, одинаковых для всех спряжений. 

Лицо 
Число comprar comer vivir

yo compraría comería viviría
tú comprarías comerías vivirías
él, ella, usted compraría comería viviría
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Лицо 
Число comprar comer vivir

nosotros, -as compraríamos comeríamos viviríamos
vosotros, -as compraríais comeríais viviríais
ellos, ellas, ustedes comprarían comerían vivirían

Некоторые глаголы индивидуального спряжения в potencial simple 
имеют особую форму. Их нужно выучить наизусть: 

Глаголы yo tú él, ella, 
usted 

nosotros, 
nosotras

vosotros,
vosotras

ellos, ellas 
ustedes 

caber cabría cabrías cabría cabríamos cabríais cabrían
decir diría dirías diría diríamos diríais dirían
haber habría habrías habría habríamos habríais habrían
hacer haría harías haría haríamos haríais harían
poder podría podrías podría podríamos podríais podrían
poner pondría pondrías pondría pondríamos pondríais pondrían
querer querría querrías querría querríamos querríais querrían
saber sabría sabrías sabría sabríamos sabríais sabrían
salir saldría saldrías saldría saldríamos saldríais saldrían
tener tendría tendrías tendría tendríamos tendríais tendrían
valer valdría valdrías valdría valdríamos valdríais valdrían
venir vendría vendrías vendría vendríamos vendríais vendrían

Употребление условного наклонения
1. Potencial simple обозначает действие, которое представляется гово-

рящему как возможное, вероятное, желаемое в настоящем, прошедшем 
или будущем.

Например: Iría a la playa con mucho gusto. — Я бы пошла на пляж с большим 
удовольствием.

2. Potencial simple употребляется, чтобы выразить просьбу в веж-
ливой форме.

Например: ¿Podría usted ayudarme? — Не могли бы Вы помочь мне?
3. Potencial simple употребляется для обозначения будущего дейст-

вия в прошедшем времени.
Например: Nos dijo que pronto iría de vacaciones. — Он сказал нам, что скоро 

поедет на каникулы. 
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Умоўны лад ІІ (Modo potencial)

Умоўны лад ІІ выкарыстоўваецца для абазначэння магчымага і верагод-
нага дзеяння ў цяперашнім, прошлым або будучым часе. Ён мае дзве формы:

1) potencial simple — просты ўмоўны;
2) potencial compuesto — складаны ўмоўны.

Утварэнне простага ўмоўнага ладу ІІ 
(potencial simple)

Potencial simple ўтвараецца шляхам дадавання да інфінітыва дзея-
слова канчаткаў, аднолькавых для ўсіх спражэнняў.

Асоба
Лік comprar comer vivir

yo compraría comería viviría
tú comprarías comerías vivirías
él, ella, usted compraría comería viviría
nosotros, -as compraríamos comeríamos viviríamos
vosotros, -as compraríais comeríais viviríais
ellos, ellas, ustedes comprarían comerían vivirían

Некаторыя дзеясловы індывідуальнага спражэння ў potencial simple 
маюць асаблівую форму. Іх трэба вывучыць на памяць:

Дзея-
словы yo tú él, ella, 

usted 
nosotros, 
nosotras

vosotros,
vosotras

ellos, ellas, 
ustedes

caber cabría cabrías cabría cabríamos cabríais cabrían
decir diría dirías diría diríamos diríais dirían
haber habría habrías habría habríamos habríais habrían
hacer haría harías haría haríamos haríais harían
poder podría podrías podría podríamos podríais podrían
poner pondría pondrías pondría pondríamos pondríais pondrían
querer querría querrías querría querríamos querríais querrían
saber sabría sabrías sabría sabríamos sabríais sabrían
salir saldría saldrías saldría saldríamos saldríais saldrían
tener tendría tendrías tendría tendríamos tendríais tendrían
valer valdría valdrías valdría valdríamos valdríais valdrían
venir vendría vendrías vendría vendríamos vendríais vendrían

Правообладатель Издательский центр БГУ



205

Ужыванне ўмоўнага ладу ІІ
1. Potencial simple абазначае дзеянне, якое ўяўляецца таму, хто гаворыць, 

магчымым, верагодным, жаданым у цяперашнім, мінулым ці будучым.
Напрыклад: Iría a la playa con mucho gusto. — Я б пайшла на пляж з вялікім 

задавальненнем.
2. Potencial simple ўжываецца, каб выказаць просьбу ў ветлівай форме.
Напрыклад: ¿Podría usted ayudarme? — Ці не маглі б Вы мне дапамагчы?
3. Potencial simple ўжываецца для абазначэння будучага дзеяння ў прош-

лым часе.
Напрыклад: Nos dijo que pronto iría de vacaciones. — Ён сказаў нам, што 

неўзабаве паедзе на канікулы.

Ejercicios
1. Conjuga los verbos en potencial simple. 

Venir a casa, comprar una bolsa, tener éxito, dar una vuelta, hacer los 
deberes, llegar el sábado, explicarle los motivos, salir más temprano, bañar-
se en el mar, querer a los padres. 

2. Para lamentarse se usa el siguiente modelo. Laméntate usando las frases dadas 
a continuacion.

Modelo. ¡Por qué no le haría caso a mi mamá! Como siempre tenía razón.

1. Comprar mapa. 2. Despertarse a tiempo. 3. Llamarle una hora antes. 
4. Aprender bien la regla. 5. Traer el diccionario. 6. Ponerse el abrigo. 
7. Consultar a la profesora. 8. Desayunar fuerte.

3. Compón oraciones poniendo los verbos en potencial simple. 

Mi amiga me dijo...

tú
los tíos
ellos
nosotros
vosotros
mi hermanito
Olga y María
los muchachos

venir a las ocho.
trabajar mucho.
empezar a estudiar un nuevo tema.
comprar un perro.
descansar en el pueblo.
saber la verdad.
querer irse.
aprender a tocar el piano.

4. Transforma las oraciones según el modelo. 

Modelo. Los chicos irán de vacaciones. Los chicos dijeron que irían de 
vacaciones.
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1. Mañana daremos un paseo por el parque. 2. Mis padres trabajarán 
hasta las nueve. 3. Aprenderá el idioma alemán. 4. Juan reparará el coche del 
abuelo. 5. Pasado mañana llegará mi hermano mayor. 6. Compraré dos en-
tradas al teatro. 7. Jorge estará ocupado todo el día. 8. La mamá no preparará 
el almuerzo. 9. Manolo le regalará a su esposa algo especial. 10. El próximo 
domingo descansaremos.

5. Pon los infinitivos en potencial simple. 

1. Mi amigo me preguntó si (estar) ocupado mañana por la tarde. 2. La 
maestra nos dijo que el día siguiente (tener) un examen. 3. El chico protestó 
que nunca más (ir) allí. 4. Mis amigos me preguntaron cuánto tiempo (tar-
dar) en venir. 5. Los estudiantes preguntaron si (haber) mucha gente en la 
reunión. 6. Pablo dijo que nunca (perdonarme). 7. La abuela prometió que 
algún día (contármelo). 8. Manuel contestó: “Mañana lo haré sin falta”. 9. El 
médico me dijo que después de tomar las pastillas (sentirme) mucho mejor. 
10. Ellos dijeron que el día siguiente (tener) un día duro. 

6. Reacciona a las oraciones completándolas y empleando potencial simple según 
el modelo. Compón con tu compañero unos mini diálogos.

Modelo. Me gustaría pasear por el bosque. — Yo también pasearía por el 
bosque, pero no tengo tiempo.

Me gustaría ...

pasear por el bosque.
descansar a orillas del río.
jugar al fútbol.
escuchar música.
ver esta película. 
comprar un móvil.
regresar antes del viernes.
participar en el concurso.
hacer un viaje por el mar.
dibujar un cuadro.

7. Di qué harías en su lugar.

Modelo. Paco está enfermo (guardar cama). Yo que Paco guardaría cama. 
Yo en su lugar guardaría cama. 

1. Leticia siempre saca malas notas (dedicar más tiempo a los estudios). 
2. Roberto siempre llega tarde a clase (despertarse más temprano). 3. La 
señora Fernández y su marido siempre pierden el autobús (salir a tiempo). 
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4. A mi amiga no le gusta cocinar (aprender a cocinar algunos platos fáciles). 
5. Mi vecino tiene problemas con la espalda (visitar al médico). 6. Las chicas 
no saben qué ponerse para ir a la discoteca (consultar alguna revista de 
moda). 7. El ordenador de Pablo no funciona hace tres semanas (llamar al 
técnico). 8. Laura siempre está de mal humor (ver alguna buena película). 
9. Usted no sabe lo que pasa en el mundo (leer las noticias). 10. Adrián habla 
muy mal en español (relatar los textos).

8. Traduce al español.

1. Елена не пришла, наверное, потому что была больна. 2. Я бы на 
твоем месте приняла участие в соревнованиях. 3. Было часов 9, когда 
в дверь постучали. 4. Они нам пообещали, что придут к нам на 
выходных. 5. Вы могли бы мне сказать, как дойти до Площади Победы? 
6. Мне бы очень хотелось посетить Музей Прадо в Мадриде. 7. Моей 
сестре было лет 18, когда она поступила в университет.

1. Алена не прыйшла, мабыць, таму што была хворая. 2. Я б на 
тваім месцы ўзяла ўдзел у спаборніцтвах. 3. Было гадзін 9, калі ў дзверы 
пагрукалі. 4. Яны нам паабяцалі, што прыйдуць да нас на выхадных. 
5. Ці маглі б вы мне сказаць, як дайсці да Плошчы Перамогі? 6. Мне б вель-
мі хацелася наведаць Музей Прада ў Мадрыдзе. 7. Маёй сястры было 
гадоў 18, калі яна паступіла ва ўніверсітэт.

Инфинитивные конструкции
В испанском языке многие полезные выражения имеют форму ин-

финитивных оборотов, т. е. образуются с помощью двух глаголов. В та-
ких конструкциях первый глагол спрягается, а второй остается в форме 
инфинитива. 

Некоторые инфинитивные обороты ты уже знаешь.
Saber + infinitivo — уметь что-либо делать.
Например: María sabe tocar la guitarra. — Мария умеет играть на гитаре.
Poder + infinitivo — мочь что-либо делать.
Например: No puedo ayudarte. — Я не могу тебе помочь.
Querer + infinitivo — хотеть что-либо делать.
Например: Quiero regalarte un ramo de flores. — Я хочу подарить тебе букет 

цветов.
Tener que + infinitivo — выражает необходимость что-либо сделать.
Например: Tienes que ser puntual. — Ты должен быть пунктуальным.
Deber + infinitivo — быть обязанным что-либо сделать.
Например: Debemos ayudar a los padres en los quehaceres domésticos. — Мы 

должны помогать родителям с домашними делами.
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Ir a + infinitivo — собираться что-либо делать.
Например: Nosotros vamos a viajar a España. — Мы собираемся поехать 

в Испанию.
Empezar a + infinitivo — начинать что-либо делать.
Например: La chica empezó a llorar. — Девочка начала плакать.
Terminar de + infinitivo — заканчивать что-либо делать.
Например: Los alumnos terminaron de conjugar el verbo. — Ученики закончи-

ли спрягать глагол.
Volver a + infinitivo — снова что-то делать.
Например: Los alumnos vuelven a ver a sus compañeros de la clase. — Ученики 

снова встретились со своими одноклассниками.
Запомни еще две инфинитивные конструкции.

Acabar de + infinitivo
В presente и в imperfecto de indicativo конструкция acabar de + infi-

nitivo обозначает только что закончившееся действие, выраженное ин-
финитивом. В этой конструкции спрягается глагол acabar, а смы словой 
глагол остается в неопределенной форме. 

Например: 
Асabas de salir. — Ты только что вышел.
La mamá acaba de prerarar la cenа. — Мама только что приготовила ужин.
Acabamos de escribirles. — Мы только что написали им.
Acabáis de traducir el texto. — Вы только что перевели текст.
Acaban de preguntar al maestro. — Они только что спросили учителя

Dejar de + infinitivo
Конструкция dejar de + infinitivo обозначает бросать, прекращать 

что-либо делать. В этой конструкции спрягается глагол dejar, смысловой 
глагол остается в форме инфинитива. 

Например: ¡Deja de quejarte! — Прекрати жаловаться!
Por fin Miguel ha dejado de decir tonterías. — Наконец Мигель перестал гово-

рить глупости. 

Інфінітыўныя канструкцыі
У іспанскай мове многія карысныя выразы маюць форму інфі ні-

тыўных зваротаў, г. зн. утвараюцца з дапамогай двух дзеясловаў. У та-
кіх канструкцыях першы дзеяслоў спрагаецца, а другі застаецца ў фор-
ме інфінітыва. Некаторыя інфінітыўныя звароты ты ўжо ведаеш.

Saber + infinitivo — умець штосьці рабіць.
Напрыклад: María sabe tocar la guitarra. — Марыя ўмее іграць на гітары.
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Poder + infinitivo — магчы штосьці рабіць.
Напрыклад: No puedo ayudarte. — Я не магу табе дапамагчы.
Querer + infinitivo — хацець штосьці рабіць.
Напрыклад: Quiero regalarte un ramo de flores.— Я хачу падараваць табе 

букет кветак.
Tener que + infinitivo — абазначае неабходнасць штосьці зрабіць.
Напрыклад: Tienes que ser puntual. — Ты мусіш быць пунктуальным.
Deber + infinitivo — быць абавязаным штосьці зрабіць.
Напрыклад: Debemos ayudar a los padres en los quehaceres domésticos. — 

Мы павінны дапамагаць бацькам з хатнімі справамі.
Ir a + infinitivo — збірацца штосьці рабіць.
Напрыклад: Nosotros vamos a viajar a España. — Мы збіраемся паехаць у Іспанію.
Empezar a + infinitivo — пачынаць штосьці рабіць.
Напрыклад: La chica empezó a llorar. —Дзяўчынка пачала плакаць.
Terminar de + infinitivo — заканчваць штосьці рабіць.
Напрыклад: Los alumnos terminaron de conjugar el verbo. — Вучні скончылі 

спрагаць дзеяслоў.
Volver a + infinitivo — зноў штосьці рабіць.
Напрыклад: Los alumnos vuelven a ver a sus compañeros de la clase. — Вучні 

зноў сустрэліся са сваімі аднакласнікамі.
Запомні яшчэ дзве інфінітыўныя канструкцыі.

Acabar de + infinitivo
У presente і ў imperfecto de indicativo канструкцыя acabar de + infini-

tivo абазначае толькі што скончанае дзеянне, выяўленае ў форме ін-
фінітыва. У гэтай канструкцыі спрагаецца дзеяслоў acabar, а сэнсавы 
дзеяслоў застаецца ў неазначальнай форме.

Напрыклад:
Асabas de salir. — Ты толькі што выйшаў.
La mamá acaba de prerarar la cenа. — Мама толькі што прыгатавала вячэру.
Acabamos de escribirles. — Мы толькі што напісалі ім.
Acabáis de traducir el texto. — Вы толькі што пераклалі тэкст.
Acaban de preguntar al maestro. — Яны толькі што запыталіся ў настаўніка.

Dejar de + infinitivo
Канструкцыя dejar de + infinitivo абазначае кідаць штосьці рабіць, 

спыняць пэўнае дзеянне. У гэтай канструкцыі спрагаецца дзеяслоў de-
jar, сэнсавы дзеяслоў застаецца ў форме інфінітыва.

Напрыклад:
¡Deja de quejarte! — Кінь скардзіцца!
Por fin Miguel ha dejado de decir tonterías. — Нарэшце Мігель перастаў казаць 

глупствы.
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Ejercicios
1. Llena el recuadro con las formas necesarias. 

Las formas
Acabar de comer.

Presente de indicativo Imperfecto de indicativo
yo acabo de comer acababa de comer
tú ... de comer ... de comer
él, ella, usted ... de comer ... de comer
nosotros, -as ... de comer ... de comer
vosotros, -as ... de comer ... de comer
ellos, ellas, ustedes ... de comer ... de comer

2. Contesta a las preguntas según el modelo.

Modelo. ¿Cuándo visitarás a los abuelos? — Acabo de visitarlos.

1. ¿Cuándo vas a poner la mesa?
2. ¿Cuándo prepararás la paella?
3. ¿Cuándo vais a felicitar a la maestra?
4. ¿Cuándo aprenderéis las reglas gramaticales?
5. ¿Cuándo van a volver tus padres?
6. ¿Cuándo van a escribir la composición los alumnos?
7. ¿Cuándo van a reparar el coche?
8. ¿Cuándo iréis de excursión a Moscú?
9. ¿Cuándo regresan los estudiantes del viaje?
10. ¿Cuándo terminas este trabajo?

3. Pon las oraciones en el estilo indirecto.

Modelo. Acabo de ver a mi hermana. Rafael dijo que acababa de ver a su 
hermana.

1. Los alumnos acaban de prepararse para las clases. 
2. Pedro acaba de despertarse.
3. Las chicas acaban de secarse con las toallas.
4. Acabas de relatar la historia de los Juegos Olímpicos.
5. Los padres acaban de desayunar.
6. La maestra acaba de salir del aula.
7. La mamá acaba de abrir la ventana.
8. Acabo de calentar el bocadillo en el microondas.

Правообладатель Издательский центр БГУ



211

9. Acabas de leer la revista «¡Hola!»
10. Acabamos de lavar los platos.

4. Contesta a las preguntas. 

¿Por qué en la habitación hace tanto frío? — Es que Elena acaba de abrir 
las ventanas.

1. ¿Tienes hambre? — No, gracias ...
2. ¿Está caliente la tortilla? — Sí, ... 
3. ¿Está Pedro en casa? — Lo siento, ...
4. ¿Por qué pones el sonido del televisor más bajo? — Es que la pe queña ...
5. ¿Te apetece una taza de café? — No, gracias ...
6. ¿Por qué las toallas están mojadas? — Es que nosotros ...
7. ¿Por qué la chica está llorando? — Es que ella ...
8. ¿Por qué la maestra está muy contenta? — Es que los alumnos ... 
9. ¿Por qué los padres están cansados? — Es que ...
10. ¿Por qué no quieres ir con nostros al cine? Es que ...

5. Haz recomendaciones usando la construcción dejar de + infinitivo.

dejar de perder tiempo en Internet, dejar de comer la comida chatarra,
dejar de faltar a las clases, dejar de engañar,

dejar de hablar en voz alta, dejar de jugar videojuegos, 
dejar de escuchar música al mismo tiempo, dejar de fumar,

dejar de ensuciar tu habitación

1. El concierto empieza. ¡Chicos, ... !
2. Si quieres estar sano ... 
3. Para no tener problemas con el peso ...
4. Andrés, para tener buenas notas ...
5. Chicos, para tener más tiempo libre ... 
6. Si los videojuegos han dañado su vida ... 
7. Si queréis sentiros optimistas ... 
8. Si quieres que la gente confíe en ti ... 
9. Para tardar menos en preparar los deberes ... 
10. Si quieres que la madre esté contenta ...
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VOCABULARIO

A
abeja f — пчела / пчала
abono m — проездной / праязны
abrazar — обнимать / абдымаць
acera f — тротуар / тратуар 
acompañar — провожать, сопровождать / праводзіць, суправаджаць
Acuario — Водолей (созвездие и знак зодиака) / Вадалей (сузор’е і знак задыяка)
adorar — безумно любить, обожать / шалёна кахаць (любіць), захапляцца
adornar — украшать / упрыгожваць
afligirse — расстраиваться, огорчаться / засмучацца
agachar — наклонять, склонять, нагибать / нахіляць, схіляць, нагінаць
aguileño, -a — орлиный / арліны
alcalde m — алькальд, глава города, мэр / алькальд, кіраўнік горада, мэр
algodón m — хлопок; вата / бавоўна; вата
alma f — душа
almacén m — универсальный магазин, универмаг / універсальны магазін, уні-
вермаг
anciano m — старик, старец / стары
aniversario m — годовщина, юбилей / гадавіна, юбілей
antipático, -a — неприятный, противный / непрыемны, агідны, брыдкі
ansiedad — душевное волнение, тревога / душэўнае хваляванне, трывога
anunciar — объявлять, извещать, уведомлять / аб’яўляць, абвяшчаць, паве-
дамляць
aparcamiento m — паркинг, стоянка / паркінг, стаянка
apariencia f — внешний вид / знешні выгляд
aplicado, -a — прилежный, старательный, усердный / старанны, руплівы, дбайны
apretón de manos m — рукопожатие / поціск рукі
apoyar — поддерживать / падтрымліваць
apretar — сжимать / сціскаць
arar — пахать, бороздить / араць, баразніць
Aries — Овен (созвездие и знак зодиака) / Авен (сузор’е і знак задыяка)
arriesgado, -a — рискованный, опасный, смелый, бесстрашный / рызыкоўны, 
не бяспечны, смелы, бясстрашны
arrugado, -a — (с)мятый, сморщенный / (с)камечаны, зморшчаны
atasco m — пробка на дороге / затор на дарозе
atraer — привлекать, притягивать / прывабліваць, прыцягваць
aumentar — увеличивать / павялічваць
avenida f — проспект / праспект

B
banco m — банк; скамья, скамейка, лавка / банк; лава, лаўка
bañador m — купальник / купальнік
barba f — борода / барада
baya f — ягода / ягада
biberón m — бутылка с соской / бутэлька з соскай
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bicho m —  насекомое; букашка, козявка / насякомае; кузурка, казюлька
bigote m —  усы / вусы
bisabuelo m — прадед, прадедушка / прадзед
bondadoso, -a — добрый, добродушный / добры, добразычлівы
botón m — почка; пуговица / пупышка; гузік
brotar — прорастать, распускаться / прарастаць, распускацца
bufanda f —  шарф / шаль
burlarse —  смеяться, насмехаться / смяяцца, кпіць
burro m —  осел / асёл
buzón m —  почтовый ящик / паштовая скрыня

C
cabra f — коза / каза
cálido, -a — теплый / цёплы
calva f — лысина / лысіна
calvo, -a — лысый / лысы
calzado m — обувь / абутак
camello m — верблюд / вярблюд
camiseta f — майка, футболка
Сáncer — Рак (созвездие и знак зодиака) / Рак (сузор’е і знак задыяка)
canoso, -a — седой, седовласый / сівы, сівавалосы
caprichoso, -a — прихотливый / пераборлівы
Сapricornio — Козерог (созвездие и знак зодиака) / Казярог (сузор’е і знак за-
дыяка)
carpintero m — плотник, столяр / цясляр, сталяр
carril bici m — велодорожка / веладарожка
castillo m — замок, крепость / замак, крэпасць
caza f — охота / паляванне
cazadora f — куртка
ceja f — бровь / брыво
cerdo m — свинья / свіння
cerezo m — черешня (дерево и древесина) / чарэшня (дрэва і драўніна)
chaqueta f — жакет, пиджак / жакет, пінжак
chato, -a — курносый / кірпаты
chicle m — резинка / гумка
chismoso, -a — сплетник, сплетница, кумушка / пляткар, пляткарка, кумка
cicatriz f — шрам / шнар
ciruelo m — слива (дерево) / сліва (дрэва)
cisne m — лебедь / лебедзь
cobarde — трусливый / палахлівы
cobertizo m — навес, ангар / павець, ангар
codo m — локоть / локаць
cola f — хвост; очередь / хвост; чарга
сolina f — холм, возвышенность / узгорак, узвышша
сolmena f — улей / вулей
сonejo m — кролик / трус
сonstante — постоянный / сталы
сonsumo m — потребление / спажыванне
contaminar — загрязнять / забруджваць
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сonvencer — убеждать / пераконваць
сonvidar — пригласить, угостить / запрасіць, пачаставаць
сorbata f — галстук / гальштук
сordero m — барашек / баранчык
сordial — сердечный / сардэчны
сorreos — почта / пошта
сruzar — пересечь, перейти, переехать / перасекчы, перайсці, пераехаць
сucharada f — ложка (вместимость) / лыжка (ёмістасць)
сuenta f — счет / лік
сulpable — виновный / вінаваты
сultivar — обрабатывать, культивировать, выращивать / апрацоўваць, культы-
ваваць, вырошчваць
сurioso, -a — любопытный, любознательный / цікаўны, дапытлівы

D
débil — слабый / слабы
decencia f — честность, порядочность, достоинство / сумленнасць, прыстой-
насць, годнасць
decepcionar(se) — разочаровывать(ся) / расчароўваць, расчароўвацца
delgado, -a — худой, худощавый / худы, хударлявы
demasiado, -a — слишком большой, многочисленный; чрезмерно / занадта 
вялікі, шматлікі; празмерна
descuento m — скидка, уступка в цене / зніжка, уступка ў кошце
diente m — зуб
diestro, -a — правый / правы
disculpar — извинять, прощать / прабачаць, дараваць
disfrutar — пользоваться; наслаждаться / карыстацца; атрымліваць асалоду
domicilio m — жилище, дом / жытло, дом
dormilón m — любитель поспать, соня / аматар паспаць, соня

E
efectivo m — наличные деньги / наяўныя грошы
encantador — очаровательный, восхитительный, чарующий / чароўны, цудоўны 
encargo m — поручение, заказ / даручэнне, заказ
encuesta f — анкета, опрос / анкета, апытанне
enfadarse — сердиться, раздражаться / злавацца, раздражняцца
enojado, -a — сердитый, раздраженный / злосны, раздражнёны
entrevista f — опрос, интервью / апытанне, інтэрв'ю
esbelto, -a — стройный, статный / зграбны, станісты
escaparate m — витрина / вітрына
escaparse — сбежать / збегчы
Escorpio — Скорпион (созвездие и знак зодиака) / Скарпіён (сузор’е і знак задыяка)
esquina f — угол (улицы, дома) / рог (вуліцы, дома)
establo m — стойло, хлев, скотный двор / стайня, хлеў, двор для жывёлы
estación f — станция, вокзал, остановка / станцыя, вакзал, прыпынак
estanco m — ларек (для торговли табаком и прессой) / невялікая крама (для 
гандлю ты тунём і прэсай)
estanque m — пруд / сажалка
estatura f — рост 
estival — летний / летні
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estrecho, -a — узкий / вузкі
extraño, -a — странный; редкий, необычный / дзіўны; рэдкі, нязвыклы
extraordinario — необыкновенный, удивительный / незвычайны, дзівосны

F
farmacia f — аптека / аптэка
farola f — уличный фонарь / вулічны ліхтар
feo, -a — некрасивый / непрыгожы
fiel — верный / адданы
firmar — подписать, поставить подпись, расписаться / падпісаць, паставіць подпіс, 
распісацца
flaco, -a — худой, тощий / худы
flequillo m — челка / грыўка
florecer — цвести / цвісці
fruncir — хмурить (брови) / хмурыць (бровы)
fuente f — фонтан / фантан

G
galleta f — печенье / печыва
gallina f — курица / курыца
ganso m — гусь
gastar — тратить / траціць
Géminis — Близнецы (созвездие и знак зодиака) / Блізняты (сузор’е і знак задыяка)
generoso, -a — щедрый / шчодры
gimnasio m — спортивный, гимнастический зал / спартыўная, гімнастычная зала
girar — поворачивать / паварочваць
goloso, -a — сладкоежка / ласун (ласуха)
gorro m — шапка
gota f — капля / кропля
guante m — перчатка / пальчатка
guardería f — детский сад / дзіцячы сад

H
hacendoso, -a — хозяйственный, домовитый / гаспадарлівы
hada f — волшебница, фея / чараўніца, фея
harina f — мука 
hierro m — железо / жалеза
hilo m — нить / нітка
hípica f — конный спорт / конны спорт
huerto m — огород / агарод
humilde — простой, скромный / просты, сціплы

I
impaciencia f — нетерпение, нетерпеливость / нецярпенне, нецярплівасць
ingresar — поступать (в учебное заведение) / паступаць (у навучальную ўстанову)
inseparable — неотделимый, неразлучный / неаддзельны, неразлучны
insultar — оскорблять, обижать / абражаць, крыўдзіць
interrumpir — прерывать, препятствовать, мешать / перапыняць, перашкаджаць, 
замінаць
intimo, -a — близкий друг / блізкі сябар
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invernadero m — теплица / цяпліца
invernal — зимний / зімовы

J
jersey m — свитер / світар
joya f — драгоценность, ювелирное изделие / каштоўнасць, ювелірны выраб

L
ladrillo m — кирпич / цагліна
lágrima f — слеза / сляза
lana f — шерсть / воўна
lazo m — бант, лента для волос / бант, стужка для валасоў
lento, -a — медленный, неторопливый / марудны, нетаропкі
leña f — дрова / дровы
Leo — Лев (созвездие и знак зодиака) / Леў (сузор’е і знак задыяка)
Libra f — Весы (созвездие и знак зодиака) / Шалі (сузор’е і знак задыяка)
lino m — лен / лён
liso, -a — прямой / роўны
lograr — достичь, добиться / дасягнуць, дабіцца, дамагчыся
lograr éxitos — добиться успехов / дабіцца поспехаў
lujo m — роскошь / раскоша
lunar m — родинка / радзімка

M
madera f — древесина; дерево; лес / драўніна; дрэва; лес
maleducado, -a — невоспитанный / нявыхаваны
manga f — рукав / рукаў
medieval — средневековый / сярэднявечны
mercado m — рынок / рынак
mimoso, -a — избалованный, изнеженный / спешчаны
misterioso, -a — таинственный, загадочный / таямнічы, загадкавы
monedero m — кошелек / кашалёк
montaña f  — гора / гара
moraleja f — нравоучение, мораль (басни, сказки) / мараль (байкі, казкі)
mover(se) — двигать(ся), передвигать(ся), перемещать(ся) / рухаць, рухацца,  пе-
расоўваць, перасоўвацца, перамяшчаць, перамяшчацца

O
obediente — послушный, покорный / паслухмяны, пакорлівы
ocasión f — случай, стечение обстоятельств, случайность / выпадак, збег абста-
він, выпадак
ocurrir — происходить, случаться / адбывацца, здарацца
odiar — ненавидеть / ненавідзець
ofenderse — обижаться, оскорбляться / крыўдзіцца, абражацца
oferta f — предложение / прапанова
ondulado, -a — волнистый / хвалісты
oportunidad f — подходящий случай / удалы выпадак
oportunidades — товары по сниженным ценам / тавары па зніжаных коштах
ordeñar — доить / даіць
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orgulloso, -a — гордый, высокомерный / горды, фанабэрысты
oro m — золото / золата
oscuridad f — темнота / цемра
oveja f — овца / авечка

P
paciente — терпеливый, выносливый / цярплівы, цягавіты
paja f — солома / салома
pajar — сарай для соломы, сеновал / пуня, адрына
paloma f — голубь / голуб
panadería f — пекарня, булочная / пякарня, булачная
pañuelo m — платок / хустка
parada f — остановка, стоянка / прыпынак, стаянка
participar — принимать участие, участвовать / браць удзел, удзельнічаць
patoso — неуклюжий / няўклюдны
pavo m — индюк / індык
peca f — веснушка / вяснушка
pelearse — драться, ссориться / біцца, сварыцца
peligro m — опасность / небяспека
pelirrojo, -a — рыжий / рыжы, руды
peluquería f — парикмахерская / цырульня
peral m — груша (дерево) / груша (дрэва)
perezoso, -a — ленивый / лянівы
pesca f — рыбалка
piedra f — камень
piel f — кожа, шкура / скура, шкура
Piscis — Рыбы (созвездие и знак зодиака) / Рыбы (сузор’е і знак задыяка)
plantar — сажать / саджаць
plata f — серебро / срэбра
polideportivo m — стадион, спортивный комплекс / стадыён, спартыўны комплекс
postal f — почтовая открытка / паштоўка
poseer — иметь, владеть, обладать / мець, валодаць
pozo m — колодец / студня
prado m — луг
precio m — цена / цана, кошт
prestigioso, -a — известный, признанный, престижный / вядомы, прызнаны, 
прэстыжны
promesa f — обещание / абяцанне
propenso — склонный (к чему-либо) / схільны (да чагосьці)
protestar — протестовать, возражать / пратэставаць, пярэчыць
publicidad f —  реклама / рэклама
pueblo m — поселение, деревня, село; народ / паселішча, вёска, сяло; народ
puesto m — место (на рынке); ларек / месца (на рынку); шапік
puro, -a — чистый / чысты

R
rascacielos m — небоскреб / хмарачос
rebaja f — опровергать, отрицать; отталкивать / абвяргаць, адмаўляць; адштурхоўваць
rechazar — скидка / зніжка
recto, -a — прямой / прамы
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red f — сеть / сетка
regar — поливать / паліваць
reñirse — ругаться, ссориться / лаяцца, сварыцца
rival m — соперник / сапернік
rizado, -a — вьющийся, кудрявый, курчавый / які віецца, кучаравы
robar — красть, воровать / красці
roca f — скала, утес / скала, уцёс
rubio, -a — русый, блондин / русы, бялявы
rural — сельский, деревенский / сельскі, вясковы

S
Sagitario — Стрелец (созвездие и знак зодиака) / Стралец (сузор’е і знак задыяка)
sastre m — портной / кравец
seda f — шелк / шоўк
semáforo m — светофор / святлафор
sembrar — сеять / сеяць
simpático, -a — приятный, располагающий к себе / прыемны, прывабны
solución f — решение / рашэнне
sonrisa f — улыбка / усмешка
soñador m — мечтатель / летуценнік
suficiente — достаточный / дастатковы
sufrir — терпеть, страдать / цярпець, трываць, пакутаваць

T
tacaño, -a — жадный, скупой / сквапны, скупы
talla f — размер / памер
tapiz m — ковер, гобелен / дыван, габелен
tardar — задерживаться, тратить время / затрымлівацца, губляць (марнаваць)  час
Tauro — Телец (созвездие и знак зодиака) / Цялец (сузор’е і знак задыяка)
terco, -a — упрямый, упорный, настойчивый / упарты, настойлівы
tesoro m — сокровище, драгоценность / скарб, каштоўнасць
tierno, -a — нежный, мягкий / пяшчотны, мяккі
tirar — бросать, кидать, выбрасывать, выкидывать / кідаць, выкідаць
torcer — менять направление, поворачивать / мяняць кірунак, паварочваць
torpe — неумелый, неловкий, неуклюжий / няўмелы, няўклюдны
torre f — башня, вышка / вежа, вышка
traer — приносить, привозить / прыносіць, прывозіць
tráfico m — движение (транспорта) / рух (транспарту)
trasladarse — переезжать, переходить / пераязджаць, пераходзіць
travieso, -a — озорной, проказливый, шустрый / гарэзлівы, свавольны, шустры
trenza f — коса (из волос) / каса (з валасоў)
tronco m — ствол

U
usar — употреблять, применять, использовать / ужываць, прымяняць, выкарыс-
тоўваць

V
vaca f — корова / карова
vago, -a — лентяй, бездельник, лодырь / гультай, абібок, лайдак
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valiente — смелый, отважный / смелы, адважны
vaquero, -a — джинсовый / джынсавы
variedad f — разнообразие, многообразие; множественность / разнастайнасць; 
множнасць
veneno m — яд, отрава / атрута
vergonzoso, -a — стыдливый, застенчивый / сарамлівы, сарамяжлівы
vientre m — живот, брюхо / жывот, пуза
Virgo — Дева (созвездие и знак зодиака) / Дзева (сузор’е і знак задыяка)
vital — жизненный / жыццёвы

Z
zanahoria f — морковь / морква
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(Название и номер учреждения общего среднего образования)

Учебный 
год Имя и фамилия учащегося

Состояние 
учебного 
пособия 
при 

получении

Оценка 
учащемуся за 
пользование 
учебным 
пособием

20    / 20    

20    / 20    

20    / 20    

20    / 20    

20    / 20   

20    / 20    
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